
Wolność- cóż to właściwie znaczy? 
 

Co to jest wolność - no cóż, to coś najwspanialszego co może mieć człowiek, a 
więc możliwość wyboru. Człowiek jest bytem wolnym, ale wiąże się to niestety 
z odpowiedzialnością za to co czyni. 
 W każdej sferze życia człowiek jest wolny - ma wybór, oczywiście o życiu sam 
nie zdecydował, zostało mu ono dane. 
 Jean Paul Sartre francuski filozof-noblista, który napisał " Byt i nicość' uważał, 
że ogromne poczucie odpowiedzialności, człowieka aż przytłacza, musi on sam 
wybierać i decydować każdego dnia.  
 
Inny filozof francuski Gabriel Marcel uważa, że człowiek to homo - viator, 
człowiek pielgrzym, cały czas w drodze. Mówi, że życie podobne jest do kar-
czowania pola, ciągle się z czymś zmagamy. Ciągle się zmieniamy. Słyszeliśmy 
nieraz w naszych czasach powiedzenie: «Osoba jest powołaniem». Jest to praw-
dą pod tym warunkiem, że słowu «powołanie» przywrócimy jego właściwe zna-
czenie, polegające na rozumieniu go jako wezwania lub, ściślej, jako odpowie-
dzi na wezwanie”. 
Wolność, a właściwie życie, to trud podejmowany każdego dnia, czy bezna-
dziejne trwanie. Są dwa rodzaje wolności: 
Wolność  pozytywna - moje doskonalenie nawet w trudnych okolicznościach 
kiedy jestem konsekwentny w moim wyborze. 
Wolność  negatywna - stan w którym człowiek staje się niezależny i wolny, lecz 
moja wolność kończy się wtedy , kiedy naruszam cudzą wolność..... 
 
"Jeżeli jestem wolny, to znaczy, że mogę używać własnej wolności dobrze albo 
źle" ( J.P. II) 
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